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Op woensdag 7 december 2022 hield de Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport en 

Media een hoorzitting over de medeverantwoordelijkheid van supporters. 

 

Club Brugge bracht een presentatie bij zijn toelichting. Die is te vinden op de dos-

sierpagina van dit commissieverslag op www.vlaamsparlement.be. 

I. Toelichting 

Ignaas Devisch, hoofd Integriteit van Club Brugge, herinnert aan de recente actu-

aliteit waarin niet alle voetbalwedstrijden vlekkeloos zijn verlopen en er een en 

ander is fout gegaan op en rond de voetbalvelden. In dat geval rijst de vraag wat 

een voetbalclub in haar vermogen heeft om daartegen op te treden, naast de vraag 

naar de maatschappelijke verantwoordelijkheid.  

 

Club Brugge heeft een drieledige aanpak, aangezien de strijd tegen racisme en 

discriminatie niet tot één enkel spoor beperkt kan blijven. De drie sporen zijn: 

− regelgeving; 

− sensibilisering en educatie; 

− handhaving. 

1. Preventie 

Mochten sensibilisering en educatie de problemen helemaal oplossen, dan was het 

racisme al lang uit de stadions en zelfs uit de samenleving verdwenen, maar aan-

gezien dat niet het geval is, is er wel degelijk handhaving nodig. De eerste focus 

van Club Brugge ligt hoe dan ook op preventie. Het probeert problemen te voor-

komen en proactief op te treden. 

 

De spreker toont een overzicht van de toepasselijke regelgeving. Uniek aan Club 

Brugge is dat het als voetbalclub een ethische code heeft ontwikkeld. Daarnaast 

zijn er onder andere het reglement van inwendige orde en, op overheidsniveau, de 

strafwet. Voorts maakt de club afspraken met coaches, begeleiders, ouders en 

spelers.  

 

De ethische code is een charter zoals dat in de bedrijfswereld al goed ingeburgerd 

is maar bij sportclubs heel wat minder. Slechts een heel beperkt aantal Europese 

voetbalclubs beschikt over een dergelijk uitgewerkt ethisch kader. Het bestaan van 

een dergelijk kader zal op zich natuurlijk niet alle fouten uit de werking van Club 

Brugge halen, maar het vormt wel een geschikte toetssteen voor de omgang tus-

sen medewerkers, bestuursleden, spelers en supporters. Op de presentatie toont 

Ignaas Devisch de passus die de ethische code specifiek aan het onderwerp ver-

draagzaamheid wijdt.  

 

Naast de code heeft de club zoals gezegd ook een reglement van inwendige orde. 

Een supporter die een abonnement koopt, ondertekent tegelijk een contract dat 

naar de ethische code verwijst. Club Brugge geeft met andere woorden zijn sup-

porters richtlijnen mee waarvan het verwacht dat ze zich ernaar gedragen.  

 

Club Brugge communiceert zijn ethische regels ook aan zijn spelers. Zowat twee 

maanden geleden heeft Ignaas Devisch de vernieuwde versie van de ethische code 

aan de A-kern gepresenteerd. Alle sportieve geledingen van de club, zoals de ver-

schillende jeugdploegen, de damesvoetbalploeg, Club NXT en de coaches worden 

bij het beleid betrokken. Zo is iedereen op zijn minst op de hoogte. Een klassieke 

valkuil is dat een ethische code hooguit op een bordje aan een muur belandt tot 

daar een andere poster in de plaats komt, terwijl niemand ernaar handelt. Club 

Brugge wil zijn code levendig houden door iedereen er geregeld aan te herinneren 

waar de organisatie voor staat, van waaruit ze handelt en hoe ze dat wil bereiken. 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=15968
https://www.vlaamsparlement.be/link?id=15968
http://www.vlaamsparlement.be/
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Voor het aspect educatie en sensibilisering van haar preventiebeleid heeft de club 

al heel wat initiatieven ontwikkeld met betrekking tot de begeleiding van fans. 

Nationaal en internationaal zijn er campagnes tegen racisme, zoals ‘No to Racism’, 

een boodschap die vaak net voor de aanvang van een wedstrijd te zien. Club 

Brugge voegt daaraan enkele specifieke initiatieven toe, waarvan Ignaas Devisch 

er twee zal toelichten: het kinderboek ‘De beer en zijn sjaal’ en het vormingspakket 

voor jongeren ‘Geef racisme de rode kaart’.  

 

Bij de voetbalwedstrijden herinnert Club Brugge iedereen geregeld aan zijn doel-

stelling om racisme en discriminatie met alle middelen te bekampen. Dat doet het 

voor alle ploegen. Ook uit jeugd- en amateurwedstrijden in het voetbal komen er 

immers soms meldingen van racisme. Club Brugge betrekt de spelers van zijn A-

kern als rolmodellen in die werking.  

 

‘De beer en zijn sjaal’ helpt mensen bewust te maken dat racisme hoegenaamd 

niet thuishoort in het voetbal. Het boek heeft liefst tweehonderdduizend lezers be-

reikt en al heel wat prijzen mogen ontvangen. Het illustreert dat ook een klein-

schalig initiatief een groot bereik kan hebben in een sensibiliseringsbeleid.  

 

‘Geef racisme de rode kaart’ is een scholenproject met een lessenpakket. Heel wat 

scholen bieden het aan. De rode kaart is voor elke voetballiefhebber een heel her-

kenbaar symbool. Ook voor dat project heeft de club erkenningen gekregen uit 

Vlaanderen en Europa. Het maakt duidelijk dat dergelijke inspanningen lonen en 

effect hebben.  

 

Spelers van A-kernen zijn ideale rolmodellen gezien hun enorme aanzien bij sup-

porters, en dus ideaal geplaatst om dergelijke projecten te ondersteunen.  

 

De jongste twee jaar heeft de club dat project over heel Vlaanderen proberen uit 

te dragen, zoals Ignaas Devisch op een kaart aangeeft. Heel wat ambassadeurclubs 

hebben het voorbeeld van Club Brugge gevolgd. Dergelijke initiatieven komen dus 

van onderuit en hebben een erg groot bereik.  

2. Handhaving 

Bepaalde problemen komen weliswaar samen in het voetbal, maar zijn daarom nog 

geen problemen van het voetbal zelf. Net daar ligt de moeilijkheid. Als iemand in 

het logo-T-shirt van een supermarkt racistisch geweld pleegt, zal niemand die su-

permarkt een probleem met racisme aanwrijven. Wangedrag van iemand met een 

sjaal van een voetbalclub wordt wel met die club geassocieerd. Dat roept de vraag 

op hoe ver de verantwoordelijkheid van die club wel reikt met betrekking tot maat-

schappelijke problemen die zich ook op haar enten. Excuses wil Club Brugge niet 

inroepen, maar het vraagt wel om te beseffen dat heel wat maatschappelijke pro-

blemen nu eenmaal samenkomen in het voetbal, dat niet alles kan opvangen. Maar 

Club Brugge probeert alleszins om dat zo veel mogelijk te doen. Het volgt de pro-

blemen van zeer nabij op en heeft ook al mensen uit zijn stadion geweerd wegens 

hun racistische uitlatingen.  

 

Ignaas Devisch zal nog twee initiatieven belichten. Ten eerste heeft Club Brugge 

een indicatieve tabel opgesteld met betrekking tot de gestructureerde sanctione-

ring van supporters met bepaalde vormen van wangedrag in en rond het stadion. 

De spreker toont op pagina 16 van zijn presentatie enkele voorbeelden, waaruit 

blijkt hoe de club de jongste vijf jaar bepaalde diehards aangepakt heeft. Het aan-

tal sancties toont daarbij vooral aan hoe kort Club Brugge op de bal zit. Ignaas 

Devisch is ervan overtuigd dat het probleem zich bij andere clubs minstens even 

zwaar manifesteert, maar dan zonder zichtbare cijfers wegens de afwezigheid van 

dergelijke initiatieven. Club Brugge spoort wel actief de plegers van wangedrag op.  
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3. Niet met ons  

Een initiatief van de jongste jaren speelt in op de situatie waarin meldingen van 

wangedrag vaak pas achteraf gebeurden, waarna de mail van de melder nog langs 

de nodige omwegen ging voor hij bij de juiste persoon terechtkwam. Op die manier 

is het niet mogelijk om kort op de bal te spelen. Club Brugge heeft gereageerd met 

de campagne ‘Niet met ons’. De boodschap houdt in dat wie op welke manier ook 

racisme of discriminatie tot uiting brengt, niet spreekt in de naam van Club Brugge. 

Ignaas Devisch toont de commissie het korte campagnefilmpje.  

 

Club Brugge heeft op de rugleuning van elk zitje in zijn stadion een QR-code aan-

gebracht waarmee mensen kunnen melden dat een supporter in hun omgeving 

zich misdraagt. Op die manier verlaagt het de drempel om te melden drastisch en 

geeft het duidelijk aan supporters te kennen dat het geen wangedrag tolereert.  

 

Concreet opent de scan van de QR-code een formulier waarop de melder bepaalde 

gegevens kan invoeren. Tijdens de wedstrijd volgt een dispatching die meldingen 

live op, controleert ze de betrokken zone met het eventueel beschikbare beeldma-

teriaal en meldt ze het probleem meteen aan de stewards in die zone. Club Brugge 

beschikt over speciaal opgeleide stewards die een hesje dragen met ‘Niet met ons’. 

Ze zullen ter plaatse nagaan of ze de gemelde persoon kunnen aanspreken en of 

ze kunnen bemiddelen.  

 

De organisatie wil de QR-code niet als een verklikkerslijn laten functioneren. Voor 

ze optreedt, moet er bewijsmateriaal voorhanden zijn. In bevestigend geval treedt 

Club Brugge wel meteen op, namelijk al op de avond van de wedstrijd zelf. De club 

hoort de betrokkenen en start de procedure op die tot eventuele sancties kan lei-

den, intern of burgerrechtelijk in KBVB-verband.  

 

Club Brugge heeft heel wat reacties ontvangen op de campagne. Eén ervan luidt 

dat de club terug een feest probeert te maken van het voetbal, overeenkomstig de 

oude slogan. Mensen tonen zich blij met het duidelijke standpunt, zeker als ze met 

een zoon of dochter op de tribune komen. Sommige reacties zijn minder positief. 

Anderzijds tonen melders zich ook aangenaam verrast door de snelle opvolging 

vanuit de club.  

 

Heel recent heeft Club Brugge op onder andere zijn eigen website een open brief 

gepubliceerd over kwetsende spreekkoren in het stadion. Net die spreekkoren zijn 

bijzonder moeilijk om mee om te springen, aangezien ze een bepaald kuddegedrag 

tot uiting brengen. Als ze eens op gang komen, zijn ze nog moeilijk te stoppen. 

Club Brugge heeft er met zijn eigen supportersfederaties over overlegd. Die heb-

ben zich ook publiek aangesloten bij de open brief. De brief streeft een positieve 

cultuuromslag na. Ignaas Devisch erkent dat de club daar nog niet in alle omstan-

digheden in is geslaagd. In het hele internationale voetbal blijft het fenomeen de 

kop opsteken, maar Club Brugge is alleszins bereid om er alles tegen in te zetten 

wat het in zijn bereik heeft, van de sensibilisering tot de bestraffing. De club hoopt 

daarmee stapje voor stapje vooruitgang te boeken. 

4. Club Foundation 

Peter Gheysen, hoofd van Club Brugge Foundation, deelt mee dat de foundation 

een aparte afdeling vormt binnen de voetbalorganisatie, naast andere afdelingen 

als ticketing, sales en merchandising. De stichting wil de grote impact van de voet-

balsport op de maatschappij positief kanaliseren. Club Brugge treedt zoals gezegd 

naar buiten met schoolprojecten en wil eveneens een rolmodel zijn voor het ama-

teur- en het jeugdvoetbal. Het wil zijn grote uitstraling benutten voor mooie reali-

saties.  

 

https://youtu.be/uzO3Z1b6eME?t=2950
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De spreker herinnert onder andere aan het project ‘Meer dan voetbal’ uit de tijd 

dat Philippe Muyters Vlaams minister van Sport was. Open Stadium is een project 

voor de toegankelijkheid van voetbalstadions. Bij Club Brugge moet iedereen te-

recht kunnen, niet alleen in zijn stadion maar in zijn hele ecosysteem. Ook de al 

vermelde projecten ‘De beer en zijn sjaal’ en ‘Geef racisme de rode kaart’ vallen 

onder de initiatieven van de stichting. Peter Gheysen stelt tevreden vast dat die 

zowel bij de club zelf als bij de fans en de samenleving een breed draagvlak vinden.  

II. Bespreking 

1. Vragen en opmerkingen uit de commissie 

1.1. Philippe Muyters 

Philippe Muyters dankt de sprekers voor de boeiende uiteenzetting. Het commis-

sielid vindt de foundation een prachtig initiatief, dat ruim is opgevat en een maat-

schappelijke focus heeft meegekregen. Hij herinnert zich acties met gehandicapten 

en met bloedgevers. Het is dan ook een logische stap dat de stichting projecten 

tegen racisme en discriminatie heeft ontwikkeld.  

 

‘Niet met ons’ en de open brief zijn heel mooie initiatieven, waarbij Philippe Muyters 

wel de vraag stelt of de QR-code daadwerkelijk wordt gebruikt. Hoe vaak hebben 

mensen daarmee al problemen gemeld? Hoeveel procedures zijn op basis daarvan 

ingeleid? Tonen de supporters een reële bereidheid om erin mee te gaan? 

 

Is Club Brugge al geconfronteerd met supporters die de stickers met de QR-code 

verwijderen?  

 

De hele oefening balanceert op de delicate vraag hoever een organisatie mag gaan. 

Op zich is Philippe Muyters bijvoorbeeld een groot voorstander van spreekkoren, 

zolang die maar niet kwetsend zijn. Een spreekkoor kan een ploeg mooi onder-

steunen en mag gerust een beetje grappig zijn, zolang die humor maar niet kwetst. 

Toen een spreekkoor naar Hein Vanhaezebrouck “Dikke, ga zitten” scandeerde, 

vond Philippe Muyters dat best nog plezant, maar waar ligt de grens? Wie zal be-

palen wanneer iets kwetsend is?  

 

Een spreekkoor hoort thuis bij de voetbalbeleving maar mag niet kwetsend zijn. 

Hoe gaat Club Brugge daarmee om? Wil het de spreekkoren op zich behouden zien, 

of ziet het ze liever helemaal verdwijnen? 

1.2. Annick Lambrecht  

Annick Lambrecht dankt de delegatie voor de beknopte maar informatieve uiteen-

zetting. Het lid sluit zich aan bij de vragen van Philippe Muyters over de QR-codes. 

 

Een stadionverbod kan maximaal vijf jaar bedragen. Vinden de sprekers dat ge-

noeg? Heeft Club Brugge ervaring met mensen die na een verbod van vijf jaar 

terug naar het stadion komen? Zijn ze dan helemaal gereset?  

 

Volgen andere voetbalclubs het voorbeeld van Club Brugge? Annick Lambrecht 

oordeelt dat dergelijke initiatieven tot de standaardwerking van alle clubs zouden 

moeten behoren. Ze mogen ook niet beperkt blijven tot de A-kern maar moeten 

eveneens toepasbaar zijn op de jeugd- en vrouwenteams.  

 

Hoe voorkomt Club Brugge dat supporters projectielen binnensmokkelen en op het 

veld gooien? Ook dat probleem neemt soms ernstige vormen aan in het Belgische 

voetbal. Welke bestraffing zet de club daarop?  
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Ook Annick Lambrecht vindt dat het voorbeeld van Philippe Muyters goed illustreert 

hoe delicaat de oefening soms is, aangezien voor haar een uitspraak als “Dikke, ga 

zitten” niet door de beugel kan.  

1.3. Steven Coenegrachts  

Steven Coenegrachts is de delegatie erkentelijk voor de presentatie bij een thema 

dat in de commissie vaak aan bod komt. Racisme is uiteraard geen probleem van 

het voetbal alleen en zal ook niet via het voetbal opgelost raken. Maar als elke 

geleding van de samenleving haar deel bijdraagt in de strijd ertegen, raakt het 

racisme hopelijk wel uit de wereld.  

 

Net als de voorgaande sprekers is Steven Coenegrachts geïnteresseerd in statis-

tieken over de QR-code.  

 

Het lid veronderstelt dat het beleid ten aanzien van de voetballers zelf, en met 

name de jeugdspelers, vooral het racisme op het veld en de bewustwording daar-

van betreft. Niet alle spelers stoten echter door naar eerste ploegen in de hoogste 

klasse. In lagere afdelingen zijn de context en de supporters helemaal anders. 

Bestaat er ook aandacht voor de interactie tussen het spel en de supporters in die 

geledingen van het voetbal? Kunnen jeugdspelers die in topclubs zijn opgeleid, een 

rol spelen in die bewustwording als ze bij een amateurclub terechtkomen?  

1.4. Johan Deckmyn 

Johan Deckmyn dankt de afgevaardigden van Club Brugge en heeft een algemene 

vraag over de samenwerking met andere clubs, die ze al ter sprake hebben ge-

bracht. Hoe verloopt de terugkoppeling naar de KBVB of Voetbal Vlaanderen? Voet-

bal Vlaanderen heeft zelf al initiatieven in de vermelde zin ontwikkeld ten aanzien 

van de lagere reeksen. Is Club Brugge daar met zijn werking bij betrokken? 

 

De presentatie van de QR-codes heeft het commissielid enigszins de wenkbrauwen 

doen fronsen. De sprekers van Club Brugge benadrukken dat ze geen kliklijn willen 

organiseren, maar waar trekken ze die moeilijke lijn? Het feit dat sommige sup-

porters de stickers verwijderen, geeft al een indicatie dat niet iedereen even ge-

lukkig is met het initiatief. Dat houdt daarom nog niet noodzakelijk een 

goedkeuring van racisme of baldadigheden in. Als geregeld bezoeker van het sta-

dion van AA Gent stelt Johan Deckmyn zich soms de vraag of medesupporters die 

foto’s beginnen te maken, geen pestgedrag in hun schild voeren. Heeft Club Brugge 

rekening gehouden met die mogelijkheid? Wat zijn de eerste ervaringen?  

 

Wie zal bepalen welke spreekkoren kwetsend zijn? Zoiets is toch erg moeilijk af te 

bakenen, wat vandaag in de commissie blijkt uit de verschillende appreciaties van 

het vermelde spreekkoor. Als vroeger vanaf de zijlijn “vuile zwarte” werd geroepen, 

was dat geen uiting van racisme maar een verwensing van de scheidsrechter. Bo-

vendien zullen mensen in de emotie van het moment al eens bepaalde dingen 

roepen die dan op zich niet bedoeld zijn om te kwetsen. Daar meteen op inpikken 

kan eveneens stigmatiserend werken.  

 

Johan Deckmyn heeft alle begrip voor de initiatieven en de beweegredenen erach-

ter en vindt inderdaad dat bepaalde zaken zozeer over de schreef gaan dat ze wel 

moeten worden aangepakt. Maar die lijn is soms moeilijk te trekken. 

1.5. Kris Van Dijck 

Als supporter van Club Brugge die niet alleen vanuit de eretribune maar ook soms 

in vak 313 de wedstrijden volgt, heeft Kris Van Dijck van dichtbij kunnen ervaren 



1531 (2022-2023) – Nr. 1 9 

  Vlaams Parlement 

hoe de supporters de QR-code hebben ontvangen: kritisch maar in veel gevallen 

ook goedkeurend. 

 

De spreker geeft met een voorbeeld aan hoe zaken al dan niet racistisch bedoeld 

kunnen zijn. Een spreekkoor dat “Al wie niet springt, is een …” zingt, doelde daar-

mee op een Anderlechtsupporter in de tijd dat Lior Refaelov op het veld stond bij 

Club Brugge. Het was niet de bedoeling een bevolkingsgroep te viseren, al kwam 

het bij die groep hard aan. Voor Kris Van Dijck mogen dergelijke gezangen als 

onaanvaardbaar worden beschouwd omdat ze wel degelijk mensen kwetsen. Het 

initiatief dat Club Brugge daartegen heeft genomen, zal wellicht niet in één seizoen 

opleveren, maar een heel geleidelijke evolutie vergen. Doorheen de decennia is 

het gedrag op de tribunes op heel wat vlakken geëvolueerd, zoals met betrekking 

tot het roken.  

 

Kris Van Dijck treedt Philippe Muyters bij dat de grens van het aanvaardbare niet 

eenvoudig te trekken is. De voetbalbeleving is nu eenmaal een element. Ervaart 

de delegatie van Club Brugge inderdaad dergelijke problemen? Kan de organisatie 

voldoende goodwill losweken bij de supportersfederaties of stoot ze daar op enige 

terughoudendheid?  

 

Naast racisme krijgt het voetbal ook te maken met geweld en misbruik van vuur-

werk. Voor Kris Van Dijck mogen de overheden daar gerust strenger tegen optre-

den en hoeft de aanpak ervan niet aan de clubs alleen overgelaten te worden.  

 

Heeft Club Brugge positieve ervaringen bij de samenwerking van zijn Supporters 

Liaison Officer met die van andere clubs? Is die voor verbetering vatbaar? 

 

De meeste clubs kennen hun supporters die zich geregeld misdragen, doorgaans 

met naam en toenaam. Maar niet alle clubs lijken even consequent tegen hun hoo-

ligans op te treden. Onlangs heeft Ignaas Devisch in een artikel op VRT NWS er-

kend dat het voetbal wel vat heeft op zijn supportersfederaties maar met lede ogen 

moet aanschouwen hoe het hooliganisme verschuift naar kleinere groepjes buiten 

zijn bereik. Welke adequate aanpak acht de professor mogelijk? Kennen voetbal-

clubs inderdaad de daders van het wangedrag in hun stadions?  

 

Tot slot vindt Kris Van Dijck dat de stelling van Club Brugge dat voetbalclubs el-

kaars concurrenten zijn, niet de juiste toon zet. Hij vraagt dat de clubs elkaar als 

concullega’s zouden beschouwen. Het lid heeft het altijd vreemd gevonden dat 

voetbalsupporters haat koesteren tegen de tegenstrever. Eigenlijk zouden ze de 

tegenstrever moeten beminnen, want zonder tegenstrever geen voetbal.  

2. Antwoordenronde  

Pepijn Vanderhaeghe, hoofd Security & Match Organisation van Club Brugge, is 

tevens SLO van de club. Hij bevestigt dat de QR-codes in de eerste wedstrijd na 

hun aankondiging in groten getale verwijderd zijn. Club Brugge had hierop gean-

ticipeerd door ze niet alleen op de stoeltjes aan te brengen. Intussen is de storm 

geluwd en blijken de supporters het initiatief te aanvaarden.  

 

De SLO hecht veel belang aan de communicatie met de supporters. De open brief 

over de spreekkoren is voortgevloeid uit eerdere communicatie waarmee de club 

de supportersgroepen bij haar acties betrekt.  

 

Tot nu toe heeft de code tot drie procedures geleid, wat in de korte tijdspanne 

waarin ze bestaat best veel lijkt. Wat het risico op een kliklijn betreft, benadrukt 

de spreker dat Club Brugge niet over één nacht ijs zal gaan. Het zal niet volstaan 

dat één iemand zijn buur racistische uitspraken heeft aangewreven. De organisatie 

zal pas optreden bij meerdere meldingen over dezelfde persoon. De in de pre-
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sentatie opgenomen racisme-uitingen waren door drie verschillende melders aan 

dezelfde persoon toegeschreven, wat Club Brugge de mogelijkheid heeft opgele-

verd om een procedure in te leiden.  

 

Sommige eenmalige meldingen zijn zo concreet dat de stewards de buurt van de 

feiten gaan opzoeken of eventueel de betrokken persoon erop zullen aanspreken. 

Door iemand er al op de hoogte van te brengen dat hem racistische uitspraken 

worden aangewreven, treden ze preventief op.  

 

Peter Gheysen licht de samenwerking met de andere clubs toe. Hij beaamt dat de 

vertegenwoordigers van andere clubs zelfs geen concullega’s maar gewoon col-

lega’s zijn. In de commissie Community van de Pro League brengen de verschil-

lende profclubs geregeld verslag uit over hun communitywerking. Op het veld 

proberen de clubs elkaar de bal af te nemen, maar naast het veld hoegenaamd 

niet. Ze schrijven dit verhaal samen en realiseren er samen projecten voor. Club 

Brugge heeft zijn racismeaanpak al geregeld aan andere clubs toegelicht, om hen 

te inspireren maar ook om van hen te leren.  

 

In de internationale context maakt Club Brugge deel uit van het European Football 

for Development Network. In dat netwerk delen clubs goede ervaringen op het vlak 

van maatschappelijk verantwoord ondernemen. Onlangs heeft het netwerk een 

rondetafel georganiseerd over de aanpak van discriminatie en racisme. Club 

Brugge heeft er zijn ‘Niet met ons’-campagne toegelicht. De collega’s van de Ierse 

en Schotse voetbalassociaties hebben die campagne geprezen als eenvoudig en 

makkelijk toepasbaar, en wilden er informatie over uitwisselen. Mogelijk volgen er 

dus toepassingen tot ver buiten het stadion van Club Brugge. 

 

Tot het voetbalecosysteem behoren uiteraard ook de amateurclubs. Club Brugge 

ondersteunt hen met zijn ambassadeurscampagne. Het gaat om clubs uit de om-

geving als KVV Aartrijke en Dosko Sint-Kruis, maar net zo goed om de Antwerpse 

City Pirates en zelfs clubs in Zeeuws-Vlaanderen. Die clubs hebben aangegeven 

dat ze de problematiek willen aanpakken maar niet over de knowhow beschikken. 

Club Brugge heeft hen tools en een vormingspakket aangereikt om racisme be-

spreekbaar te maken in de eigen kringen op voorwaarde dat ze hierover ook op 

hun internetkanalen communiceren. Zo komt de campagne terecht bij ouders, 

jeugdspelers en andere betrokkenen.  

 

Intussen heeft Club Brugge al 5700 jeugdvoetballers bereikt in 31 clubs en streeft 

het nog naar een verdere uitbouw van de campagne, vanuit een reële behoefte die 

het heeft vastgesteld. Dat geldt ook voor scholen en voor amateurvoetbalclubs. 

Daarover onderhoudt Club Brugge contact met Voetbal Vlaanderen. Het heeft zijn 

project al verschillende malen toegelicht aan de federatie, net als aan het ICES.  

 

Vaak wordt een foundation of een communitywerking als het best bewaarde ge-

heim van het voetbal omschreven, maar dat hoeft niet zo te zijn. Peter Gheysen 

en Club Brugge willen hun verhaal zo ruim mogelijk verspreiden en zijn dan ook 

heel blij met het forum dat de commissie hen vandaag biedt.  

 

Ignaas Devisch erkent dat de lijn tussen kwetsend en niet-kwetsend moeilijk te 

trekken is. Club Brugge beseft wel dat voetbal heftige emoties opwekt, die de 

schoonheid van de sport mee uitmaken. Kijk maar naar de blijheid van de Marokko-

supporters in Qatar na de gewonnen wedstrijd tegen Spanje. In Brussel is dan 

soms ook de keerzijde te zien. Dat is de ambivalentie van de voetbalsport. 

 

Het ethische beleid van Club Brugge focust zich op de incidenten van de harde lijn. 

De club hoedt zich ervoor om op te treden als een morele politie, die iedereen bang 

zou maken om nog naar het voetbal te gaan. Bij het voetbal mag het er heftig, 

emotioneel en spannend aan toegaan, maar de club wil wel optreden tegen het 
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doelbewust viseren van huidskleur en uiterlijk. Dat houdt zeker niet in dat de or-

ganisatie zomaar meegaat in elke gemakzuchtige melding. Ze is zich bewust van 

de mogelijkheden die grappenmakers in de QR-codes zien, net als van de reële 

kans dat er codes verwijderd zouden worden. Club Brugge is het gesprek met zijn 

supportersfederaties blijven voeren. In september 2022 is uit een dergelijk gesprek 

het probleem van kleine losgeslagen groepjes supporters naar voren gekomen, die 

ook de supportersfederaties met verbijstering slaan. Een recent voorbeeld is dat 

supporters van Charleroi met hun gedrag hun eigen ploeg een forfaitnederlaag 

hebben aangesmeerd op een moment dat die nota bene voor stond. Vaak gaat het 

om beschonken jongeren die de federaties niet kennen. De Pro League of KBVB zal 

moeten onderzoeken hoe de verschillende clubs dat moeilijk grijpbare fenomeen 

samen te lijf kunnen gaan.  

 

De vraag welke spreekkoren precies kwetsend zouden zijn, kan genoeg materiaal 

opleveren voor verschillende doctoraatsstudies. Club Brugge probeert een duidelijk 

onderscheid te maken met aan de ene kant de duidelijke uitingen van racisme en 

discriminatie, en aan de andere kant het hart en de emotie van het voetbal. Het 

eerste moet eruit, het tweede moet behouden blijven. Het kan niet de bedoeling 

zijn om elke impulsieve opwelling uit een voetbalstadion stigmatiserend te bestraf-

fen. Moedwillig een gekleurde tegenstander racistisch bejegenen, gaat echter altijd 

te ver. Daarvoor staat de campagne ‘Niet met ons’. 

 

Uiteraard wijzigt gedrag nooit zomaar van vandaag op morgen. Als het zo gemak-

kelijk zou zijn, waren er geen diëtisten meer nodig of zou niemand nog roken. Dan 

zou er ook geen racisme meer bestaan in voetbalstadions en daarbuiten. Vooral 

groepsgedrag is een moeilijk te wijzigen fenomeen. Mensen die men er persoonlijk 

op aanspreekt, zullen vaak aangeven dat ze het zo niet bedoeld hadden. Ignaas 

Devisch is zelf eens toegestapt op de auteur van een bepaald onvriendelijke mail 

met de vraag waarom hij die had geschreven. Dergelijke personen tonen dan alleen 

schaamte en ongemak en stellen dat ze het zo niet bedoeld hadden. Impulsen 

krijgen achter een computerscherm vanuit een zekere gemakzucht snel een ge-

volg. Ook voetbalwedstrijden activeren het reptielenbrein. Vaak gaat het om men-

sen die zich vervolgens in een normale context weer voortreffelijk zullen gedragen. 

Het is een misvatting dat dergelijk supportersgedrag alleen in de marge van de 

samenleving zijn oorsprong vindt. Het komt voor in alle maatschappelijke geledin-

gen en is terug te brengen op emotie die tijdelijk de bovenhand haalt. Dat moet 

dan wel worden getemperd, opdat mensen zouden beseffen dat niet alle emotio-

nele uitingen aanvaardbaar zijn.  

 

Op de vraag of die situatie nu beter is dan vroeger, antwoordt Ignaas Devisch 

volmondig ja. Wat hij als 6- of 7-jarige zoal in voetbalstadions te horen heeft ge-

kregen, bestaat in geen lichtjaren meer. Het ging toen nog om oerwoudgeluiden 

en gegooi met bananen. De evolutie zit goed en de gevoeligheid neemt toe, maar 

er zijn nog altijd de nodige stappen te zetten.  

 

Uit zijn buitenlandse contacten onthoudt Ignaas Devisch onder andere dat 

Feyenoord verveeld zit met opnieuw toegenomen verbaal geweld in De Kuip. De 

club weet er zich nauwelijks nog raad mee. Moet ze haar communitywerking op-

drijven? Moet ze de mensen aanspreken in de wijken? Om welke groepen gaat het 

dan?  

 

Liverpool heeft eveneens een meldsysteem geïnstalleerd, zij het met sms’jes. De 

conclusie is dat heel wat clubs op zoek zijn naar antwoorden op die problemen. 

Club Brugge streeft ernaar om de melding zo laagdrempelig te houden en zo veel 

mogelijk op te vangen, zonder een klimaat te creëren waarin iedereen nog meer 

dan in de rest van de samenleving op zijn tellen moet passen. Een voetbalwedstrijd 

mag hoe dan ook nooit een alibi vormen voor welk gedrag ook.  
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Tot slot vraagt Ignaas Devisch nog of er in de politiek sprake is van concullega’s. 

Op basis van sommige debatten twijfelt hij daar al eens aan.  

3. Aanvullende vragen en antwoorden 

Kris Van Dijck, waarnemend voorzitter, antwoordt eerst op de laatste opmerking 

van Ignaas Devisch. Het Vlaams Parlement heeft zijn Koffiehuis niet publiek toe-

gankelijk gemaakt net omdat de leden er gezellig samen koffie drinken. In Ankara 

is recent een parlementslid in coma geraakt door een gewelddadig incident, maar 

in het Vlaams Parlement heeft zoiets zich nog nooit voorgedaan en blijft dat hope-

lijk ook zo.  

 

De spreker beseft dat het debat van vandaag vooral over racisme ging, maar con-

stateert daarnaast een recente toename van geweld rond het voetbalveld. Hoe 

ervaren de sprekers van Club Brugge dat? 

 

Philippe Muyters vraagt zich af of een sms niet veel neutraler overkomt dan een 

QR-code, aangezien het scannen daarvan opvalt en de bedoeling dan meteen dui-

delijk is. Supporters versturen massa’s sms’jes tijdens een wedstrijd, waardoor 

zoiets veel anoniemer blijft.  

 

Annick Lambrecht herinnert aan haar vraag over mensen die terugkomen na vijf 

jaar stadionverbod.  

 

Is de vandaag aanwezige delegatie ook actief in de aanpak van mensen die pro-

jectielen op het veld gooien? 

 

Johan Deckmyn deelt de observatie van Kris Van Dijck dat de baldadigheden een 

heropleving kennen in de postcoronaperiode. Misschien is het wel een reactie op 

het gevoel van opgesloten geweest te zijn. Delen de sprekers die analyse? 

 

Pepijn Vanderhaeghe wijst erop dat Club Brugge al eens geconfronteerd wordt met 

fans die projectielen gooien. Het gaat dan meestal om bekertjes. Dat gebeurde al 

voor de coronamaatregelen. Ook voor dat soort gedrag kan de organisatie de in-

dicatieve tabel aanwenden, die onder andere rekening houdt met het recidive en 

de ernst van de feiten. Er is een verschil tussen gewoon iets op het veld gooien en 

op een speler mikken, hoewel ze allebei niet oké zijn.  

 

Op dit moment is vijf jaar het hoogste stadionverbod. Momenteel is er een wet in 

de maak die een burgerrechtelijke uitsluiting van tien jaar mogelijk maakt voor 

feiten in een voetbalcontext. Racisme en pyrotechnisch materiaal gooien, zullen 

vergrijpen zijn die daarvoor in aanmerking komen. Het is moeilijk om nu al iets te 

zeggen over recidive bij mensen die hun straf van vijf jaar achter de rug hebben, 

aangezien de registratie nog niet zo lang loopt. Uiteraard zijn er mensen die terug-

komen na een stadionverbod.  

 

Vrij recent heeft Club Brugge iemand effectief voor vijf jaar uitgesloten wegens 

gebruik van pyrotechnisch materiaal. In het eigen reglement van inwendige orde 

is een passus gekomen die het de club mogelijk maakt om de boetes die ze daar-

voor van de UEFA of de KBVB krijgt, op de plegers te verhalen. De vermelde sup-

porter heeft niet alleen een burgerrechtelijke uitsluiting van vijf jaar gekregen, 

maar Club Brugge heeft bovendien een groot deel van de UEFA-boete op hem ver-

haald. Zoiets komt voor bepaalde individuen misschien nog het hardst van al aan.  

 

Peter Gheysen gaat nog in op het voorkomen van recidive na een stadionverbod 

van bijvoorbeeld vijf jaar. De Pro League werkt sinds 2021 samen met Kazerne 

Dossin aan een specifiek traject voor voetbalsupporters met schuldinzicht dat mits 

er voldoende medewerking is, zelfs tot strafvermindering kan leiden. De orga-
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nisatie en supportersfederatie van Club Brugge zijn het traject al gaan voorproe-

ven. Toen al hebben supporters aangegeven dat ze daardoor zijn gaan beseffen 

hoe kwetsend sommige kreten uit de tribune konden overkomen, zelfs als ze maar 

lollig bedoeld waren, en dat die koren tot escalaties kunnen leiden.  

 

Ignaas Devisch bevestigt dat Club Brugge ten volle meewerkt aan het ethische 

beleid van Voetbal Vlaanderen, dat een eigen ethische commissie heeft. Daarin 

zetelt ook een vertegenwoordiger van Club Brugge, dat vragende partij is voor 

verdere initiatieven om schuldinzicht bij de supporters te stimuleren. Kazerne Dos-

sin is maar een van de mogelijkheden. De vraag is dan welke alternatieve straffen 

geschikt zouden zijn voor wangedrag in het voetbalstadion. Mogelijk kan het om 

vrijwilligerswerk gaan, zoals nu al gebeurt voor verkeersdelinquenten. Alle sugges-

ties zijn welkom.  

 

Vanaf het vaststellen van een misdrijf zijn sancties onvermijdelijk. Ignaas Devisch 

vindt het een goede zaak dat die straffen hoger oplopen. De Engelse Premier Lea-

gue bestraft racistische uitingen in het stadion met een levenslang verbod, waar-

over dan geen discussie meer mogelijk is.  

 

Als men iemand na een stadionverbod toch de mogelijkheid biedt om daarna nog 

terug te keren, doet men dat vanuit de veronderstelling dat er schuldinzicht zal 

zijn.  

 

Er is inderdaad een opflakkering vastgesteld na corona. De link met corona lijkt 

dan evident, maar blijft eigenlijk een vraagteken. Voor zover bekend is daar nog 

geen onderzoek aan gewijd, terwijl het toch wel interessant zou zijn om de precieze 

oorzaak te kennen. Zelf had Ignaas Devisch vooral verwacht dat supporters hun 

terugkeer naar de stadions als een feest zouden zien, wat voor de meesten ook 

duidelijk het geval blijkt. Maar voor sommigen is het dan blijkbaar moeilijk om zich 

op de juiste manier te gedragen. 

 

Kris Van Dijck sluit af met de vaststelling dat de focus van de commissie doorgaans 

op het federatieniveau ligt, maar dat het bijzonder nuttig is gebleken om ook eens 

een club over haar ervaringen te laten getuigen. De meeste sport gebeurt op ama-

teurniveau, maar intussen kijkt iedereen wel op naar de profsport, die daardoor 

een voorbeeldfunctie heeft. 

 

 

Meyrem ALMACI, 

voorzitter 

 

Annick LAMBRECHT, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

AA Atletiek Associatie 

ICES Internationaal Centrum Ethiek in de Sport 

KBVB Koninklijke Belgische Voetbalbond 

KVV Koninklijke Verbroedering Voetbalclub 

QR quick response 

SLO Supporters Liaison Officer 

UEFA Union Européenne de Football Association 

VRT Vlaamse Radio- en Televisieomroeporganisatie 


